
Protokół z posiedzenia  
Komisji Oświaty i Kultury 
z dnia 16 kwietnia 2013r. 

Posiedzenie rozpoczął o godzinie 9:00 Przewodniczący Komisji Oświaty i Kultury 
Pan Sławomir Urbaniak, który powitał przybyłych członków komisji oraz pracowników 
urzędu gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Sławomir Urbaniak 
Aleksandra Wojciechowska 
Rafał Drzewiecki  
Krzysztof Socha 
Andrzej Szymczak 
oraz 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Grażyna Frąckowiak – główna księgowa GOKIS 
Mirosława Radzimska – Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej 
 
Porządek posiedzenia: 
1. Realizacja zadań z zakresu pomocy społecznej na terenie gminy w 2012r. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
Ad. 1 

 Zadania z zakresu pomocy społecznej zrealizowane przez Ośrodek Pomocy 
Społecznej w 2012r. przedstawiła w formie prezentacji multimedialnej Pani Radzimska. 
Prezentacja ta stanowi załącznik do niniejszego protokołu. Pani Radzimska poinformowała, 
że OPS poprzez zasiłki stałe, okresowe, celowe, celowe specjalne oraz dożywianie i usługi 
opiekuńcze wspomagał w trudnych sytuacjach życiowych 134 rodziny. W rodzinach objętych 
pomocą społeczną było 428 osób, co stanowi 6,5% społeczności gminy Kleszczewo. Stopa 
bezrobocia w gminie na dzień 31 grudnia 2012r. wynosiła 6,39%. Pracą socjalną służącą 
poprawie funkcjonowania osób w środowisku społecznym w celu wzmocnienia aktywności i 
samodzielności życiowej objęto 167 rodzin, a samą pracą socjalną 33 rodziny. Poradnictwem 
specjalistycznym w szczególności prawnym, psychologicznym i rodzinnym objęto 15 rodzin. 
Schronienia i pomocy psychologa udzielono jednej kobiecie z niemowlakiem (interwencja 
kryzysowa). Sześciu osobom przyznano zasiłki stałe z tytułu niezdolności do pracy z powodu 
wieku lub całkowitej niezdolności do pracy, jeżeli dochód dla osoby samotnie gospodarującej 
był niższy niż 542zł, a osoby w rodzinie 456zł. Zasiłki  te przyznano na łączną kwotę 
23.173zł. Zasiłki okresowe otrzymało 56 rodzin z liczbą osób 198 na łączną kwotę 91.321zł. 
Zasiłki wypłacane były średnio przez okres 6 miesięcy, a przeciętna wysokość zasiłku 
wynosiła 270,98zł. Zasiłki celowe i celowe specjalne na zaspokojenie niezbędnych potrzeb 
bytowych takich jak leki, opał, drobne naprawy w mieszkaniu, odzież, czy świadczenia 
pieniężne na dożywianie  otrzymały  123 rodziny na łączną kwotę 126.048zł. Posiłek w 
szkołach otrzymało 87 osób na kwotę 44.660zł. Ilość tych świadczeń to 11.377, a koszt 
posiłku to 3,93zł. Łączny koszt programu „Pomoc państwa w zakresie dożywiania”  za rok 
2012r. wyniósł 71.580zł. Z budżetu gminy przeznaczono na ten cel 34.090zł, a z budżetu 
wojewody 37.490zł. Gmina finansowała także pobyt 6 osób w Domach Pomocy Społecznej, 
co kosztowało 200.936zł. Usługi opiekuńcze trwające 515 godzin otrzymały 2 osoby, co 
stanowiło wydatek 4.962zł. Wypłacone zostały także dodatki mieszkaniowe dla 10 rodzin na 
łączną kwotę 9.139,65zł, średni dodatek miesięczny wyniósł 138,48zł. Świadczenia rodzinne 
wypłacono 216 rodzinom na kwotę 925.938zł. 

 



Pani Radzimska poinformowała, że w roku 2012 działał zespół interdyscyplinarny. 
Efektem jego funkcjonowania było 6 niebieskich kart w sprawie przemocy, dwie z tych spraw 
skierowane zostały do  prokuratury. 
 W ramach OPS funkcjonuje asystent rodziny, który w 2012r. pracował na rzecz            
10 rodzin i zajmował się m.in.: 
- uczeniem umiejętności prowadzenia gospodarstwa domowego, 
- udzielaniem pomocy w rozwiązywaniu problemów psychologicznych, 
- udzielaniem pomocy w rozwiązywaniu problemów wychowawczych z dziećmi, 
- wspieraniem aktywności społecznej rodzin, 
- mobilizowaniem do podnoszenia kwalifikacji zawodowych, 
- udzielaniem pomocy w poszukiwaniu, podejmowaniu i utrzymaniu pracy zarobkowej. 

Pani Radzimska poinformowała, że działalność asystenta rodziny to wydatek 33.241zł, 
a dotacja na jego funkcjonowanie wyniosła 30.000zł. 
 OPS prowadził również projekt systemowy z Europejskiego Funduszu Społecznego 
dla 6 beneficjentów. Projekt otrzymał dotację w wysokości 41.518,58zł, a 4.470,85zł 
pochodziło ze środków własnych gminy. W ramach tego programu oferowano: 
- konsultacje psychologiczne, 
- szkolenia komputerowe, 
- kurs kasy fiskalnej, 
- kurs aktywnego poszukiwania pracy, 
- pogadanka zdrowotna, 
- kurs prawa jazdy, 
- kurs z obsługi wózka widłowego, 
- szkolenie z opieki osób zależnych 
- szkolenie z technik relaksacji, 
- podjęcie nauki w szkole ponad gimnazjalnej, 
- szkolenie „porozumienie bez przemocy”, 
- wyjazd dwudniowy z beneficjentami do Wrocławia. 
 Ośrodek Pomocy Społecznej w ubiegłym roku systematycznie przekazywał swoim 
podopiecznym otrzymane od darczyńców w dobrym stanie odzież, zabawki, meble itp. 
Ponadto dwukrotnie przeprowadził zbiórkę żywności i umożliwił mieszkankom gminy 
skorzystanie z programu profilaktycznego wczesnego wykrywania raka szyjki macicy oraz 
wykonanie badań mammograficznych. 
 Po przedstawieniu informacji przez Panią  Radzimską i zapoznaniu się z  prezentacją 
multimedialną uczestnicy posiedzenia zadali następujące pytania: 
 Pani Sekretarz zapytała co należy rozumieć pod pojęciem pracy socjalnej, którą 
zgodnie z prezentacją objęto 33 rodziny? Czy jest to pomoc w charakterze zasiłków? 
 Pani Radzimska wyjaśniła, że jest to termin pod którym nie kryją się zasiłki. Jest               
to praca polegająca na pomocy m.in. w poszukiwaniu pracy czy wyegzekwowaniu alimentów. 

Radny Socha zapytał, czy można oszacować liczbę osób korzystających z pomocy 
Ośrodka Pomocy Społecznej, które świadomie uchylają się od podjęcia pracy zarobkowej? 

Pani Radzimska stwierdziła, że jej zdaniem odsetek pasywnego bezrobocia jest 
niewielki.  

Pani Sekretarz zwróciła uwagę na niewielką liczbę osób biorących udział w projektach 
współfinansowanych ze środków unijnych. Być może, zdaniem Pani Sekretarz, warto 
rozważyć zmianę formy zajęć tak aby mogły one objąć szersze grono podopiecznych                
OPS – u.  

Radny Socha zaproponował aby OPS zorganizował dla swoich najmłodszych 
podopiecznych wyjazd do Centrum Nauki Kopernik w Warszawie.  

Radny Drzewiecki zapytał, czy osoby które zgłosiły się po pomoc w związku                      
z przemocą rodzinie w dalszym ciągu pozostają pod opieką OPS - u? 

 



Pani Radzimska potwierdziła i poinformowała, że jedna z tych spraw toczy się 
obecnie w prokuraturze. 

Radna Wojciechowska zapytała o liczbę dzieci znajdujących się w rodzinach 
zastępczych? 

Pani Radzimska odpowiedziała, że w rodzinach zastępczych przebywa obecnie dwoje 
dzieci. 

Radny Szymczak poprosił o wyjaśnienie jak nawiązywana jest współpraca między 
asystentem rodziny, a jego podopiecznymi i czy odbywa się to we współpracy ze szkołami? 

Pani Radzimska odpowiedziała, że do współpracy z asystentem typowane są rodziny 
w wyniku przeprowadzonego przez pracownika socjalnego wywiadu. Odbywa                     
się to oczywiście przy pełnej współpracy z nauczycielami i psychologami szkolnymi. 

Radny Szymczak zapytał ile rodzin objętych jest tą formą współpracy? 
Pani Radzimska odpowiedziała, że 10 rodzin.  
Pani Sekretarz zapytała czy któraś z tych 10 rodzin usamodzielniła się na tyle, że nie 

potrzebuje już tej formy pomocy? 
Pani Radzimska odpowiedziała, że jedna rodzina nie wymaga już opieki asystenta 

rodziny. 
Pani Sekretarz zapytała ile rodzin maksymalnie może mieć pod swoją opieką asystent 

rodziny? 
Pani Radzimska odpowiedziała, że 20. 
Radny Szymczak zapytał o kryteria jakie należy spełniać, aby móc korzystać z tej 

formy pomocy? 
Pani Radzimska wyjaśniła, że pod opiekę asystenta trafiają rodziny z dziećmi, 

borykające się  z problemami. 
Radny Drzewiecki zapytał, czy wszystkie osoby, które korzystały z programu EFS 

znalazły pracę? 
Pani Radzimska odpowiedziała, że niestety nie wszystkie. 
Radny Drzewiecki poprosił Panią Radzimską, która pełni również funkcję Sekretarza 

Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, o interwencję u właściwych 
organów w sprawie spożywania alkoholu przy sklepie w Gowarzewie i w okolicy boiska 
„Orlik” w Tulcach.  
 
Ad.2 

W sprawach bieżących wynikających z działalności gminy przedstawione zostały 
następujące projekty uchwał: 

Ø Projekt uchwały nr XXIX/220/2013 w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania 
finansowego Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu w Kleszczewie przedstawiła główna 
księgowa GOKIS Pani Grażyna Frąckowiak. Pani Frąckowiak poinformowała,                            
że sprawozdanie finansowe sporządzone zostało zgodnie z ustawą z dnia 29 września 1994r.   
o rachunkowości z uwzględnieniem zasad szczególnych określonych w ustawie z dnia               
25 października 1991r. o organizowaniu i prowadzeniu działalności kulturalnej. 
Sprawozdanie składa się z bilansu, rachunku zysków i strat oraz informacji dodatkowej.             
W bilansie środki trwałe oraz wartości niematerialne i prawne wykazuje się w wartości netto 
stanowiącej różnicę ich wartości początkowej oraz dotychczasowego umorzenia. Ewidencja 
kosztów działalności prowadzona jest w układzie rodzajowym, a rachunek zysków i strat 
prezentowany jest w wariancie porównawczym. W roku 2012 środki trwałe zwiększyły się          
o kwotę 487.543,01zł tj. o wartość boiska w Ziminie, które powstało przy udziale środków             
z PROW. Strata za rok 2012 w wysokości 345.792,14zł zostanie pokryta z funduszu 
instytucji. Fundusze specjalne w kwocie 674,02zł obejmują stan Zakładowego Funduszu 
Świadczeń Socjalnych. Pani Frąckowiak przedstawiła przychody z dotacji, które osiągnął 
GOKIS w okresie sprawozdawczym: 

 



- dotacja podmiotowa z budżetu gminy na działalność bieżącą 856.603zł, 
- pozostałe dotacje na działalność podstawową 11.528zł. 
Struktura rzeczowa przychodów ze sprzedaży netto prezentuje się następująco: 
- udostępnienie hal sportowych 99.293,56zł, 
- sprzedaż gazety Samorząd oraz opłaty za reklamy 16.353,13zł, 
- opłaty za zajęcia w sekcjach 22.628,47zł, 
- wynajem lokali użytkowych i sal 9.126,84zł, 
- wpisowe na turnieje 4.393,47zł, 
- udostępnienie powierzchni pod automaty do napojów 1.560zł. 

Pani Frąckowiak wyjaśniła, że przychody finansowe w kwocie 1.277,64zł to odsetki                 
od środków pieniężnych zgromadzonych na rachunku bankowym oraz odsetki                          
za nieterminowe regulowanie należności. Zyski nadzwyczajne w wysokości 4.077,27zł                
to odszkodowania z tytułu ubezpieczenia majątkowego, otrzymane w związku ze zdarzeniami 
losowymi tj. zalaniem hali sportowej w Tulcach i uszkodzeniem jej elewacji oraz 
uszkodzeniem paneli ogrodzeniowych na placach zabaw. Straty nadzwyczajne w wysokości 
3.553,74zł to koszty związane z usunięciem skutków tych zdarzeń losowych.  

Pani Frąckowiak poinformowała, że zatrudnienie na dzień 31 grudnia 2012r. wynosiło 
11 etatów. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXIX/221/2013 w sprawie zmiany budżetu na 2013r. przedstawiła 
Pani Skarbnik.  

Pani Skarbnik poinformowała, że po stronie dochodów zwiększono plan: 
- o 290.691zł na realizację zadania związanego ze zwrotem podatku akcyzowego zawartego    
w cenie oleju napędowego do produkcji rolnej, 
- o 11.692zł wpływy z opłaty za użytkowanie wieczyste nieruchomości (rozdział 70005),  
- dochody z odsetek w rozdziale 70005 o 4.400zł i rozdziale 75618 o 300zł, 
- wpływy z różnych dochodów w rozdziale 70005 o 1.000zł – zwrot kosztów sądowych                
i rozdziału 75814 o 6.570zł – odszkodowania za powstałe szkody, 
- o 12.000zł za zajęcie pasa drogowego (75618), 
- o 384zł przekazanie do budżetu salda na wydzielonych rachunkach na dzień 31.12.2013r. 
środków z Zespołów Szkół. 
Po stronie wydatków: 
- zwiększono o 290.691zł plan na realizację zadania związanego ze zwrotem podatku 
akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego do produkcji rolnej, 
- na utrzymanie dróg gminnych zwiększono środki o 6.346zł, 
- na zmianę studium zagospodarowania przestrzennego i zmianę planu zwiększono środki            
o 15.000zł, 
- przesunięcie w rozdziale „urzędy naczelnych organów władzy państwowej” - 1008zł, 
- zwiększono środki o 15.000zł na zakupy dla Ochotniczej Straży Pożarnej, 
- w dziale 801 Oświata i wychowanie przesunięto część zapisów w związku z otrzymaną 
metryczką oświatową. 
 Pani Skarbnik poinformowała, że zmieniono wysokość dotacji dla miasta Poznania          
za pobyt dziecka w oddziale przedszkolnym w szkołach podstawowych o 300zł oraz za pobyt 
dzieci w przedszkolu publicznym i niepublicznym w tym: 
- miasto Poznań o 13.300zł 
- gmina Kórnik o 12.500zł 
- gmina Kostrzyn o 200zł. 
 Ponadto zmniejszono dotację na prowadzenie szkoły publicznej w Ziminie o 36.044zł, 
oraz na prowadzenie przedszkola publicznego w Ziminie o 60.000zł. Zwiększono natomiast 
dotację na: 

 



-  prowadzenie publicznego oddziału przedszkolnego w szkole podstawowej w Ziminie                
o 60.000zł, 
- prowadzenie niepublicznego przedszkola Bajkowa Kraina w Tulcach o 43.000zł 
- prowadzenie niepublicznego przedszkola Balbinka w Gowarzewie o 23.700zł. 
 Radny Urbaniak zapytał czy w sytuacji gdyby  gmina zapewniła wszystkim dzieciom 
ze swojego terenu miejsce w przedszkolu publicznym, również byłaby konieczność 
dofinansowywania przedszkoli prywatnych? 

Pani Sekretarz wyjaśniła, że przedszkola niepubliczne należy traktować jako 
uzupełnienie sieci przedszkoli publicznych. Gmina w chwili obecnej  nie jest w stanie 
zagwarantować przyjęcia wszystkich dzieci do przedszkoli przez nią prowadzonych.                
Do przedszkoli niepublicznych uczęszczają dzieci nie tylko z terenu gminy, ale również gmin 
ościennych. Zgodnie z przepisami gmina, w której siedzibę  ma przedszkole niepubliczne 
udziela dotacji i występuję o zwrot środków do gmin, których dzieci uczęszczają                      
do przedszkola niepublicznego. Prościej byłoby, gdyby przedszkole niepubliczne 
bezpośrednio otrzymywało dotacje od tych gmin, niestety przepisy regulują te kwestie w taki 
sposób.   
 Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały. 
 
Ø Projekt uchwały nr XXIX/222/2013 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2013 – 2024 przedstawiła Pani Skarbnik. Pani 
Skarbnik poinformowała,  że w załączniku nr 2 do niniejszej Uchwały zmieniono w wykazie 
przedsięwzięć zapis dotyczący zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego oraz zmianę planu. Zawarte umowy i planowane zmiany połączono w jedno 
zadanie zwiększając łączne nakłady o 30.500zł, limit na 2013r. o 21.500zł, limit na 2014r.            
o 9.000zł oraz limit zobowiązań na 30.500zł. 

W załączniku nr 1 wprowadzono zmiany, dotyczące zmian budżetu dokonane przez 
Radę Gminy w dniu 24.04.2013r. Zwiększono następujące pozycje w 2013r.: 
- w wierszu 1 dochody ogółem o 327.037zł 
- w wierszu 1.1 dochody bieżące o 327.037zł 
- w wierszu 2 wydatki ogółem o 327.037zł 
- w wierszu 2.1 wydatki bieżące o 325.843zł 
- w wierszu 2.2 wydatki majątkowe 1.194zł 
- w wierszu 6.2 i 6.3 wskaźnik zmniejszył się o 0,51% 
- w wierszu 8.1 i 8.2 różnica zwiększyła się o 1.194zł 
- w wierszach od 9.1 do 9.4 i 9.6 wskaźnik zmniejsza się o 0,09%, 
- w wierszach 9.7 i 9.8 wskaźnik zmniejsza się o 0,04% w latach 2014, 2015, 2016, 
- w wierszu 11.1 wydatki bieżące na wynagrodzenia zwiększono o 5.356zł, 
- w wierszu 11.3 i 11.3.1 zwiększono pozycje w 2013r. o 21.500zł, a w 2014r. o 9.000zł. 

Radni nie mieli  pytań do projektu uchwały. 
 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad oraz brakiem dalszych pytań 

Przewodniczący Urbaniak zakończył posiedzenie komisji o godz. 11:20. 

 
 
 
 
Protokołowała:      Za zgodność z przebiegiem obrad 
Magdalena Rakszawska        
         Sławomir Urbaniak 
 

 


